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براساس سرشماری عشــایر کوچنده در سال87، 
کهگیلویه و بویراحمد حدود ۱۲هزار خانوار عشایری 
با جمعیتی در حدود 8۰هزار نفر داشت که بیش از 
۱۲درصد جمعیت استان را شامل می شد، اما آخرین 
سرشماری صورت گرفته در سال99این جمعیت را 
بیش از ۱6هزار خانوار با بیش از 6۰هزار نفر در زمان 

قشلاق و ییلاق نشان می دهد. 
این در حالی اســت که جمعیت عشــایری در کل 
کشور طبق سرشماری سال گذشته حدود 5هزار نفر 
افزایش یافته. هرچند در بسیاری از استان ها کاهش 
جمعیت عشایری دیده می شــود، اما آنچه شرایط 
کهگیلویه وبویراحمد را خاص می کند، حاشیه نشینی 
عشایر پس از یکجانشینی است به طوری که بخش 
زیادی از جمعیت حاشیه نشــین ۲شــهر یاسوج و 
گچساران در کنار روســتاییان نقل مکان کرده به 
شهر، عشایر هستند. آنها این تجربه متفاوت را بیش 
از هر چیز ناشی از شرایط اقتصادی، حمایت نشدن و 

گذران معیشت می دانند.

حاشیه نشینی متفاوت 
مدیر پیشین امور عشایری کهگیلویه و بویراحمد 
و فعال اجتماعی با تأکید بر اینکه حاشیه نشــینی 
در همــه جــای دنیــا و در همه شــهرهای ایران 
دیده می شــود به همشــهری می گویــد: موضوع 
حاشیه نشینی در یاسوج خاص است. قدمت شهر 
شدن یاســوج نهایتا به 6۰سال می رســد، اما نرخ 
رشد شهرنشینی و همچنین حاشیه نشینی در آن 
به قدری بالاست که کم کم حاشیه های شهر بر شهر 

غالب می شود.
اشکان رحیمی زاده با بیان اینکه در میان جمعیت 
حاشیه نشین مهاجر روستایی یا عشایر کوچرویی 
که ترجیح دادند یکجانشین شوند مشاهده می شود ، 
می افزاید: این جمعیت روزبه روز افزایش می یابد و 
دلیل آن هم مشخص است؛ تبعیض در توزیع اعتبار 
و عدالت اجتماعی و بر این اساس، افرادی که مورد 
تبعیض قرار گرفته اند به اطراف شــهرها آمده اند تا 

شاید از امکانات بهداشتی و رفاهی بهره مند شوند.
او با تأکید بر اینکه حاشیه نشینی در اطراف شهرهای 
بزرگ و مراکز استان ها طبیعی است، اظهار می کند: 
کهگیلویه و بویراحمد دارای ظرفیت زیادی در زمینه 
منابع طبیعی است، دومین زون جنگلی ایران بعد از 
شمال در این استان قرار دارد، بزرگ ترین سرچشمه 
کارون یعنی رود خرسان از اینجا سرچشمه می گیرد 
و سالانه شاهد بارش حدود ۱۱میلیارد مترمکعب 
باران اســت. با توجه به این امکانات و ظرفیت های 
طبیعی که لازمه زندگی عشــایری است، چرا باید 

شاهد حاشیه نشینی عشایر در این استان باشیم؟

زندگی عشایری رونق قبل را ندارد
یکی از عشایر یکجانشین شده کهگیلویه وبویراحمد 
که حالا حاشیه نشین گچساران است  به همشهری 
می گوید: عشایر در گذشته ذخایر و یکی از مهم ترین 
تولیدکنندگان کشور محسوب می شدند و با توجه 
به خدمات ارائه شده زندگی شــان رونق داشت، اما 
حالا نه خدمات درســتی به آنها داده می شود و نه 

معیشت شان می گذرد.
علی می افزاید: وقتی علوفه کیلویی 8-7هزار تومان 
باشــد، عشــایر چطور می تواند این زندگی را ادامه 
بدهد؟ با این شــرایط بد اقتصــادی و درحالی که 
نسل اندر نســل ام عشــایر بودند، اما امسال بعد از 
اینکه گوسفند و لبنیاتم را نخریدند، تصمیم  گرفتم 
یکجانشین شوم. او ادامه می دهد: حالا مدتی است 
در حاشیه گچساران ساکن شده ام و هر روز خودم 
و 3پسرم کنار میدان شهر می ایســتیم تا بلکه کار 
روزانه پیدا کنیم، اما آن هم نیست. تازه می خواهم 
با 67سال سن بعد از نوروز اگر شد، چوپانی یک فرد 

دیگر را بکنم.

افرادی مانند علی در کهگیلویه وبویراحمد بســیار 
هستند؛ عشایری که به گفته او، دیگر دل و دماغی 

برای زدن به کوه و دشت و بیابان را ندارند.
درویش نمونه آن هاست؛  از عشایری که بعد از سال ها 
زندگی در کوه و دشــت حالا در حاشیه یاسوج و در 

اطراف منطقه مادوان زندگی می کند.
او حالا به دلیــل افزایش هزینه ها تعــداد زیادی از 
دام های خود را فروخته است و به همشهری می گوید: 
آن بخشــی هم که نگه داشــته ام نمی دانم از پس 

هزینه هایشان بر می آیم یا نه.
محمدعلی تأکید می کند گوشــت، لبنیات و تولید 
عشایر با کمترین هزینه خریداری می شود که نه تنها 
کفاف معیشت آنها را نمی دهد، بلکه هزینه های آنها 
را هم جبران نمی کند. او می گوید: من شــغلی جز 
عشایری ندارم، اما هزینه های زندگی کار را به جایی 
رســانده که حاشیه نشــینی را به زندگی عشایری 

ترجیح دادم.

بیکاری یا اوضاع بد معیشتی؟
با وجود گلایه های بسیار، اما مدیرکل امور عشایری 
کهگیلویه وبویراحمد روند کاهشی جمعیت عشایری 
استان را متفاوت از اســتان های دیگر نمی داند و به 
همشهری می گوید: کاهش جمعیت عشایر استان 
نسبت به ســال های گذشته طبیعی اســت، زیرا با 
توجه به توسعه شهری و تمایل به شهرنشینی و رفاه 
همانند جمعیت روســتایی کاهش را در این بخش 

هم شاهد بودیم.
فضل الله آذرفرد عشایر کهگیلویه وبویراحمد را یک 
جامعه پویا توصیف و اظهار می کند: اتفاقا تنها قشری 
که همه آنها به کار مشغول هستند، عشایرند و آمار 
بیکاری جوانان عشایر بسیار پایین تر از جامعه شهری 

است. مدیرکل امور عشایری کهگیلویه وبویراحمد 
اما هیچ آمار مســتندی در این باره که نرخ بیکاری 
جمعیت عشایری و استان چقدر است، ارائه نمی کند.

این گفته ها در شــرایطی مطرح می شود که عشایر 
استان نه تنها بیکاری که هزینه های بالای دامداری 
به عنوان یکی از مهم ترین شــروط زندگی عشایری 
را عامل مشــکلات اقتصادی و تغییر زندگی شــان 

می دانند.
یکی از بزرگان عشایر که هنوز به سختی بسیار این 
شیوه زندگی خود را حفظ کرده این موضوع را تأیید 
می کند و با بیان اینکه در یکی دو سال گذشته علوفه 
به صورت غیرمنتظره ای گران شده است و کاه سفید 
کیلویی 5۲۰۰و کاه سبز هم 75۰۰تومان فروخته 
می شود به همشــهری می گوید: عشایر در مجموع 
تولیدکننده هایی هستند که تولیدشان هیچ نفعی 
برایشــان ندارد، نه جایی وجود دارد که محصولات 
لبنی عشایر یا سایر تولیداتشان را خریداری کند و نه 
حمایتی از آنها صورت می گیرد. خیلی ها به همین 
دلیل بخشی از دام شــان را فروختند و یکجانشین 

شدند.
او با بیان اینکه عشایر بعد از یکجانشینی بیشتر در 
حاشیه یاسوج چون سراب تاوه و مادوران و بخشی 
هم در روستاها ساکن  شده اند، اظهار می کند: البته 
امسال دولت کمی جو وارد و به عشایر کمک کرد که 
اگر این جو وارداتی نبود، به جرأت می توانم بگویم 
نیمی از عشایر قشــقایی و بویراحمدی دامداری را 

تعطیل می کردند.
       

آمار دقیقی از جمعیت حاشیه نشــین کهگیلویه و 
بویراحمد در دست نیست، اما به طور کلی می توان 
گفت حدود ۲۰درصد از جمعیت بیش از 7۰۰هزار 
نفری استان حاشیه نشین شهرهای بزرگ هستند. 
طبق آمار بیش از ۱۰۰هزار نفر در یاســوج و بیش 
از ۲7هــزار نفر در گچســاران در حاشــیه زندگی 
می کنند و مهم ترین عامل حاشیه نشــینی آن ها، 
محرومیت های زیاد و تاریخی در اســتان ذکر شده 
است. کارشناسان معتقدند رســیدگی به مناطق 
روستایی، جمعیت عشــایری و شهرهای کوچک و 
به ویژه توســعه راه های ارتباطی می تواند بخشی از 

مشکلات حاشیه نشینی در این استان را حل کند.

روایتحاشیهنشینی
عشایرکهگیلویهوبویراحمد

جمعیت قابل توجهی از عشایر کهگیلویه و بویراحمد این روزها به دلیل مشکلات اقتصادی یکجانشین و ساکن حاشیه یاسوج و گچساران شده اند

قزوین قابلیت توریسم درمانی را دارد
قزوین شاهراه نیمی از استان های کشور است اما از این فرصت در جذب توریسم درمانی استفاده نمی کند

بهره مندی از قابلیت های اقتصادی صنعت گردشــگری یکی از موارد 
جذاب برای بخش های دیگر ازجمله حوزه ســلامت است؛ موضوعی 
که آن را با عنوان توریسم درمانی می شناسند و در بسیاری از استان ها 
مانند فارس سال ها سابقه دارد. استفاده از این امکان بارها برای قزوین 
هم مطرح و موضوعاتی مانند ساخت شهرک سلامت برای رسیدن به 
این منظور از سوی بخش دولتی و خصوصی این استان پیگیری شده 
است، اما این استان در شاهراه ارتباطی شمال کشور هنوز از این امکان 
محروم است. هرچند ظرفیت های سیستم درمان قزوین که در جمع 
5 استان کم برخوردار امکانات درمانی کشور قرار دارد نیز پاسخگوی 

چنین طرحی نیست.

شهرک سلامت در انتظار ساخت
شهرک های سلامت یکی از پروژه های بزرگ توسعه ای از سوی بخش 
خصوصی هستند که زمینه اشتغال در حوزه توریسم درمانی و بهبود 
سیستم درمان را نیز فراهم می کنند. مشهد، تهران، کرج، اهواز و قزوین 
شهرهایی هستند که در سال های گذشته ساخت شهرک سلامت آنها 
کلید خورده، اما این طرح هنوز در قزوین معطل است. ساخت شهرک 
سلامت قزوین سال 95و هم زمان با اســتان قم آغاز شد، اما پیشرفت 
این پروژه ها در ۲استان قابل قیاس نیست و قم چند قدم تا بهره برداری 
از مجموعه خود فاصله دارد. پروژه شــهرک سلامت قزوین هم زمان با 

شهرهای دیگر در فضایی به وســعت ۱۰۰هکتار آغاز شد، اما دعوای 
حقوقی سازمان مسکن و شهرســازی و مدیران پروژه بر سر مالکیت 
زمین آن را متوقف کرد. پاییز امســال محمدمهدی علایی، استاندار 
قزوین در نامه ای به شورای عالی شهرسازی خواستار ادامه پروژه شد. 
قرار بود 6۰درصد از هزار تخت های بیمارستانی این شهرک سلامت که 
بخش خصوصی آن را می سازد با تعرفه دولتی خدمات ارائه کند و در 
کنار بیمارستان، هتل و مراکز اقامتی راه توریسم درمانی در این استان 

را هموار کند.

قزوین در شاهراه چند استان مهم
گرچه سیستم درمان قزوین به گفته مسئولان استان نیاز به بازسازی و 
بهبودرسانی دارد، با این حال این موضوع از قابلیت آن برای سهیم بودن 
در بازار توریسم درمانی کم نمی کند. معاون بهداشت دانشگاه و رئیس 
مرکز بهداشت قزوین با بیان اینکه زیرساخت های درمانی استان قدیمی 
هستند، به همشهری می گوید: در شــهر قزوین فقط یک بیمارستان 
جدید وجــود دارد و باقی مراکز درمانی 5۰تا 7۰ســال قدمت دارند. 
جمعیت استان در دهه های قبل زیاد نبود و به دلیل نزدیکی به پایتخت 
بیماران اغلب به تهران مراجعه می کردند و همان بیمارستان های موجود 
پاسخگو بود. جلال رحمانی می افزاید: شهرک سلامتی که از چند سال 
قبل قرار بود در قزوین ساخته شود به دنبال فعالیت های توریسم درمانی 
است که این کار می تواند بخشی از بار سیستم درمان استان را به دوش 
بکشد.  وی با تأکید بر اینکه قزوین ظرفیت توریسم درمانی را دارد درباره 
این موضوع اظهار می کند: ما در شاهراه چند استان مهم کشور ازجمله 
گیلان، تهران و البرز قرار داریم و به استان های غربی هم نزدیک هستیم 
و می توانیم با تکیه بر این موضوع شرایط اقتصادی استان را بهبود دهیم 
و حتی با توجه به شــلوغی تهران تعدادی از مراجعان بیمارستان های 
پایتخت را هم جذب کنیم. معاون بهداشــت دانشــگاه و رئیس مرکز 
بهداشت قزوین درباره ایجاد دیگر مراکز درمانی در استان هم می گوید: 
هم اکنون شرایط تغییر کرده است و نیاز به سیستم درمانی تازه نفس 
در استان احساس می شود. یک بیمارســتان 7۰۰تختخوابی از سوی 
دانشگاه علوم پزشکی اســتان در دست ساخت است که ۲۰درصد آن 
ساخته شده. این پروژه قرار است 5ساله به اتمام برسد اما احتمالا بیشتر 

از این زمان برای تکمیل آن نیاز باشد.

تبن، ساحلی با کوه های مریخی 
بنــدر تبــن روســتای کوچکــی از توابــع بخــش کوشــکنار 
شهرســتان پارســیان در هرمــزگان واقــع در جنــوب ایران 
است. به گزارش مهر، شرق تا غرب نوار ساحلی هرمزگان 
بنادر بســیاری با پیشــینه تاریخی دور و دراز در خود جای 
داده کــه هــر یــک از آنهــا در زمینه هــای خــاص تجــاری 
نام آور بوده اند. از این رو بندر تبن واقع در غرب هرمزگان 
یکــی از قدیمی ترین بنــادر صیــادی کشــور اســت که در 
جنوب شهر کوشــکنار از توابع شهرستان پارسیان واقع 
شده. وجود کوه های زیبای مریخی در کرانه ساحل تبن و 
تلاقی امواج خروشــان خلیج فارس با ســواحل صخره ای، 
ماســه ای و مرجانی، جلوه هــای زیبایــی از خلیج فــارس را 

به نمایش گذاشته است.

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار

حمیده پازوکیپیگیری
خبرنگار

حاشیه های محروم
عشایر در شرایطی حاشیه نشین شهرهایی چون یاسوج و گچســاران می شوند که این مناطق 
سال هاست با محرومیت های بســیار و کمبود امکانات دست وپنجه نرم  می کنند. بخش زیادی از 
جمعیت ساکن در حاشیه های یاسوج و گچساران تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( هستند. 
در گذشته این استان بیشترین تعداد عشایر را به خود اختصاص داده بود و مردم از راه دامداری و 
کشاورزی زندگی خود را می گذراندند، اما حالا عشایر در روستاها و حاشیه شهرها سکونت یافته اند 
و روستاییان به شهرها مهاجرت  کرده  و سبک زندگی در این استان را تغییر داده اند؛ سبک زندگی ای 
که بیش از هر چیز در جســت وجوی رفاه تغییر کرده، اما همچنان درگیر و دار کمبود امکانات و 

محرومیت های حاشیه ای است.

مکث

افتتاح کارخانه نوآوری در البرز

کارخانه نوآوری و صنایع خلاق البــرز همزمان با اعیاد مبارک 
شعبانیه روز گذشته)شنبه( با حضور سورنا ستاری، معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهوری در مساحت حدود ۱3هزار مترمربع 

آغاز به کار کرد.
به  گزارش همشهری، ایجاد اشتغال و درآمد پایدار مبتنی بر نیاز و 
ظرفیت های موجود استانی و بستر مناسب برای بروز خلاقیت و 
رشد ایده های نو، حمایت از طرح های برتر محققان، دانشجویان 
و دانش آموزان، کمک به شکل گیری شرکت های دانش بنیان، 
افزایش تولید داخلی و کنار گذاشتن مونتاژ کاری، ایجاد زمینه 
مناســب برای کارآفرینی، اشتغال و تجاری ســازی، برقراری 
ارتباط بین دانشگاه و صنعت و خروج از فرهنگ تک محوری و 
تولید در یک زمینه خاص و پرداختن به همه نیازهای جامعه از 
مهم ترین اهداف راه اندازی این کارخانه است. اشتغال زایی برای 
۱5۰۰نفر در مرحله نخست، استقرار ۲5۰مجموعه فناور، خلاق 
و دانش بنیان و ایجاد نخســتین قرارگاه کار و اشتغال در ایران 
از مزیت های این کارخانه اســت که با اهتمام شهرداری کرج و 
همکاری معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری و پارک علم و 

فناوری البرز راه اندازی شده است.

کارخانه 200میلیارد تومانی
شهردار کرج در آیین افتتاح این کارخانه گفت: کارخانه نوآوری 
البرز ظرفیت این را دارد که بخش زیادی از مشــکل اشــتغال 
»ایران کوچک« )کرج( را رفع کند. مصطفی سعیدی ســیرایی 
ارزش این مجموعه را حدود ۲۰۰میلیارد تومان ذکر کرد و افزود: 
امیدواریم با حمایت معاونت علمی ریاست جمهوری و اعضای 
شورا شاهد اتفاقات خوبی در این کارخانه باشیم. وی با اشاره به 
تأکید مقام معظم رهبری بر جهاد تبیین توضیح داد: این کارخانه 
ظرفیت اشــتغال زایی برای ۱5۰۰نفر را دارد که البته نباید به 

اشتغال زایی برای این تعداد محدود شود.

حمایت استانداری از بخش فناورانه
استاندار البرز نیز در این آیین با اشــاره به فعالیت شرکت های 
دانش بنیان و جوانان خلاق در این اســتان گفت: ظرفیت های 
علمی و فناوری اســتان البرز ضمن توســعه، در کمک به رفع 

مشکلات کشور به کار گرفته خواهد شد.
مجتبی عبداللهی افزود: جوانان خلاق البرزی برای حل مشکلات 
و نیازهای کشور با بهره گیری از دانش آماده هستند و ما با تمام 
توان از ظرفیت های علمی و فناورانه استان حمایت می کنیم. وی 
با بیان اینکه البرز می تواند گام های مؤثری در حوزه حل مشکلات 
و نیازهای کشور از طریق فناوری و دانش با بهره برداری از ظرفیت 
جوانان نوآور جمهوری اسلامی ایران بردارد، ادامه داد: البرز مرکز 
و خاستگاه مجموعه های بزرگ علمی، پژوهشی، تحقیقاتی و 

فناورانه بوده و اکنون نیز شاهد رشد روزافزون آن هستیم.

پیگیری امنیت غذایی در البرز
معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهوری در ایــن آیین با بیان 
اینکه تاکنون در حوزه پژوهش ســرمایه گذاری زیادی صورت 
گرفته است، اظهار کرد: فعالیت بیش از ۱۰۰هزار هیأت علمی 
و تعداد زیادی مرکز پژوهشی و شرکت دانش بنیان در سراسر 
کشور گواه این مطلب است. سورنا ستاری با بیان اینکه در البرز 
تعداد زیادی مرکز تحقیقاتی و کشاورزی فعال است که همه آنها 
با بودجه دولتی اداره می شود و هزینه بر است، گفت: به رغم این 
هزینه ها هنوز نتوانسته ایم به کشاورزی مدرن دست پیدا کنیم 
و اصلا زیبنده نیســت که با این همه ظرفیت، غذا و محصولات 
کشــاورزی وارد کنیم. وی ادامه داد: با توجه به پتانسیل های 
البرز در نظر داریم بخشی از برنامه امنیت غذایی را در این استان 

پیاده سازی کنیم.

حسن بهرام نیا
استاندار ایلام

و  مجلــس  نماینــدگان  جلســه  در 
اســتانداری بــا رئیس جمهــوری دربــاره 
مصوبات ســفر و با اشــاره به طرح های 
اســتان کــه مغفــول مانــده بــود ۵۰۰ 
میلیارد تومان به اعتبارات سفر اضافه 
شد. با توجه به اینکه آخرین زمان سال 
مالی، تیر است مدیران، جذب اعتبار را 

به روزهای پایانی موکول نکنند.

محمدرضا مبلغی
نماینده کوهدشت و رومشکان

۱۰۰میلیــارد تومــان اعتبــار در ســفر 
رئیس جمهــوری بــه لرســتان بــرای 
بهره بــرداری از جــاده کوهدشــت- 
خرم آبــاد تخصیــص یافــت. جــاده 
کوهدشــت- خرم آبــاد هنــوز تکمیــل 
نشده اســت. ما به دنبال این هســتیم 
که این محــور را یــک بار برای همیشــه 
بــا تأمیــن اعتبــار لازم بــه بهره بــرداری 

برسانیم.

نادر ادیبی
دبیر ستاد مرکزی راهیان نور

تاکنــون بیــش از 3۰هــزار نفــر زائــر در 
یادمان هــای دفــاع مقــدس در جنــوب 
کشــور حضــور پیــدا کرده انــد. بــا توجه 
بــه تدابیــر و تمهیــدات صــورت گرفتــه 
پیش بینی ما برای روزهای آینده حضور 
گسترده زائران در مناطق عملیاتی دفاع 

مقدس در جنوب کشور خواهد بود.

رئیس پارک علم و فنــاوری چهارمحال و 
بختیاری گفت: شرکت های دانش بنیان 
اســتان امســال ۶۸۵هــزارو۱۰۰دلار 
عــراق،  کشــورهای  بــه  محصــول 
گرجســتان و افغانســتان صادر کردند. 
به گزارش ایرنا، اسماعیل پیرعلی افزود: 
محصولات صادر شده شامل تین فیلم، 
تجهیــزات پتروشــیمی و پالایشــگاهی و 
تجهیــزات آزمایشــگاه بوده اســت. وی، 
گردش مالــی شــرکت های دانش بنیان 

استان را ۲3۰میلیارد ریال اعلام کرد.

685
هزاردلار

همزمــان بــا کاهــش محدودیت هــای 
کرونایی و گذشــت ۱۱ماه از سال جاری، 
راه آهــن یــزد در جابه جایــی مســافران 
۸۰درصد رشد داشته است. به گزارش 
ایســنا، رحمــت رحمت نــژاد گفــت: بــا 
کاهــش محدودیت هــای کرونایــی و در 
نتیجــه آن افزایــش ظرفیــت قطارهــای 
مســافری، آمــار جابه جایــی مســافر در 
۱۱مــاه امســال ۵۹۰هــزار نفــر مســافر و 
بــا رشــد  بــه ســال گذشــته  نســبت 

۸۰درصدی همراه بوده است.

8۰
درصد

رئیــس کل دادگســتری مازنــدران از 
تخریــب بناهــای غیرمجــاز در حریــم 
ســد البــرز در ســوادکوه شــمالی خبــر 
داد. به گــزارش دادگســتری مازنــدران، 
حجت الاســلام محمدصــادق اکبــری 
اظهار کــرد: وجود این بناهــای غیرمجاز 
مانع از آبگیری سد بود. به گفته او، سد 
البرز یکی از مهم ترین سدهای مازندران 
برای تامین آب آشامیدنی بابل، بابلسر، 
سیمرغ، قائم شهر، جویبار، فریدونکنار 

و محمودآباد است.

7۰
درصد

 کاهش 70درصدی 
بیماران کرونایی در کرمان

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی کرمان گفت: آمار 
بیماران به طور قابل توجهی نسبت به هفته های 
قبل پایین تر است به طوری که حدود 7۰درصد 
در تعداد بیماران سرپایی و بیش از 4۰درصد در 
تعداد بیماران بستری نسبت به اوج پیک کاهش 
داشته ایم. ضمن آنکه هم اکنون حدود 3۰درصد 

تست های تشخیصی کرونا مثبت است.
به گزارش ایسنا، حمیدرضا رشــیدی نژاد افزود: 
حدود ۱5 تا ۲۰درصد فوتی ها نسبت به اوج کرونا 

کاهش یافته است.
وی ادامــه داد: تــا صبــح دیــروز 5۱4نفر در 
بیمارستان های استان بســتری بودند که ابتلای 
۲۲۰نفر آنها قطعی است و ۲93نفر مشکوک به 
کرونا هستند. 9۲نفر نیز در ICU بستری هستند 

که 4۰نفر آنها تحت ونتیلاتورند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمان از تزریق بیش 
از 5میلیون واکسن کووید-۱9 در استان خبر داد 
و تصریح کرد: حدود 8۰۰هزار نفر که 3۰درصد 
جمعیت هدف را تشــکیل می دهند نوبت سوم 

واکسن کرونا را دریافت کرده اند.
وی در پایان اظهــار کرد: در راســتای اقدامات 
پیشــگیرانه باید همچنان رعایــت پروتکل های 
بهداشتی و ترغیب مردم به واکسیناسیون سرلوحه 

کارها قرار گیرد.
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